
4  1398 دی مـــاه   15 یکشـــنبه   
 1653 شـــماره  دوازدهم   سال   

s e p e h r g h a r b . n e w s @ g m a i l . c o mw w w . s e p e h r p r e s s . i r

خبــر

نماینده ولی فقیه در کردستان:

اگرسپهبدسلیمانیدرعراقنمیجنگید
بایددرکردستانوکرمانشاهمیجنگیدیم

سپهرغرب، گروه خبر: نماینده ولی فقیه در استان 
کردستان گفت: اگر سپهبد سلیمانی در برابر داعش 
و دشــمنان در عراق نمی جنگید باید در کردستان و 

کرمانشاه می جنگیدیم.
آیت الله سید محمد حسینی شــاهرودی روز گذشته در 
افتتاحیه همایش پرچمداران دین و اندیشــه که در سالن 
اجتماعات ســلیمان خاطر این شــهر برگزار شــد، ضمن 
تبریک و تسلیت شهادت سپهبد قاسم سلیمانی، ابومهدی 
المهنــدس و ســایر یارانشــان، اظهار کرد: شــهادت این 
بزرگواران به دســت شــیطان بزرگ نشانه اهمیت و ارزش 

بالای این شهیدان است.
وی افــزود: انســان های عزیــز در نزد خدا به دســت 
پست ترین ها شــهید می شوند و شهید ســپهبد سلیمانی 
نیز پس از ســال ها تلاش در خط مقدم، توســط پلیدترین 

انسان های تاریخ به شهادت رسید.
نماینده ولی فقیه در اســتان کردســتان خاطرنشــان 
کرد: بــه فرموده قرآن، دین پیامبر حق بــوده و باید تمام 
دســتوراتش اجرا، ظهور و بروز و بر تمام ادیان عملی شود، 
چراکه خداوند انســان را با اختیار خلق کرده و به او عقل و 
انتخاب داده تا اسلام و راه درست خداشناسی را بشناسند.

آیت الله حسینی شــاهرودی عنوان کــرد: باید در صراط 
مســتقیم ترویج دهندگان و افرادی که پای دین ایستاده و 
جهاد می کنند، حضور داشــت چراکه پس از ادغام این دو 
گروه با هم، دین به صالحان رســیده و درنهایت دین خدا و 

قرآن در جامعه حاکم خواهد شد.

وی با اشــاره به جنگ تمدن و مسئله فکری، ادامه داد: 
تمدن اســلامی در ابتدا توســط انبیا آورده شــد و انقلاب 
اســلامی تفکر اســلامی را فراگیر و باید با تمام وجود در 
مقابل استبکار ایستادگی کرد و یقیناً در این راه نیز شهید 

می دهیم.
نماینده ولی فقیه در کردستان با بیان اینکه خون شهید 
ســلیمانی تمام نقشه های دشــمن را به هم می ریزد، ابراز 
کرد: امنیت و آرامش کنونی کشــور و استان کردستان به 
برکت جریان مقاومت و تدام راه شهیدانی همچون سپهبد 

سلیمانی است.

کــرد:  خاطرنشــان  حسینی شــاهرودی  آیــت الله 
آمریکا با خرج هزینه های گزاف و تشــکیل گروه های 
لقاعده و داعش قصــد بدنام کردن  مختلــف ماننــد ا
اســلام ناب را داشت، اما با قدرت خداوند و رشادت 
سرافراز  ســردار  ســلیمانی،  قاســم  مجاهدت های  و 

خوردند. شکست  اسلام 
وی بــا تأکید بر ضرورت ادامه راه شــهدا افزود: باید 
انســان های مؤمن در برابر دشــمنان ایستادگی و شهید 
شــوند چراکه اگر شــهیدان ما در عــراق نمی جنگیدند 
باید در اســتان های کشور مانند کردســتان و کرمانشاه 

می جنگیدیم.
نماینده ولی فقیه در اســتان کردستان یادآوری کرد: با 
شــهادت سپهبد سلیمانی تمام اقشــار و آحاد مردم پشت 
اســلام و انقلاب ایســتاده و تمام نقشــه های آمریکا به هم 
ریخته شده به طوری که دیگر هیچ آمریکایی جرأت نداشته 

که در عراق، سوریه و لبنان ظاهر شوند.
وی با بیان اینکه شــهدا در برابر دشــمن ایستاده و از 
گسترش فســاد در جامعه جلوگیری می کنند، عنوان کرد: 
رهبر معظم انقلاب نعمت بزرگ خدا به مردم و شــهیدانی 
همچون سپهبد ســلیمانی به عنوان بازوان مقاومت هستند 

که باید راهشان تداوم یابد.
آیت الله حسینی شاهرودی گفت: قرار است این حکومت 
به صالحان برســد، بنابراین علما بایــد در صحنه حاضر و 
همانند همیشــه روشــنگری کرده و از دشمنان نترسند تا 

جوانان در دام دشمن گرفتار شوند.

پنجرهاستانها

رئیس مجمع نمایندگان مردم کردستان در مجلس:
ثبت جهانی هوارمان زمینه ساز 

توسعه همه جانبه 
استان کردستان است

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس مجمع نمایندگان 
مردم کردســتان در مجلس شــورای اسلامی، ثبت 
جهانی هوارمان را زمینه ساز توسعه همه جانبه استان 

به ویژه منطقه هورامان عنوان کرد.
ســید احســن علوی در جریان بازدیــد از دفتر پایگاه 
منظر فرهنگی و تاریخی هورامــان، اظهار کرد: با توجه به 
ظرفیت های در اختیار نیاز اســت که در حوزه گردشــگری 
شــاهد اقدامات و برنامه ریزی های بهتری از سوی مسؤولان 

و مدیران باشیم.
وی با اشــاره به ظرفیت های تاریخی منطقه هورامان بر 
حمایــت همه جانبه از ثبت جهانــی آن تأکید کرد و ادامه 
داد: ثبت جهانی هورامان می تواند محرک فوق العاده ای برای 

توسعه گردشگری در استان کردستان باشد.
رئیس مجمع نمایندگان کردستان ضمن تأکید بر لزوم 
همراهی مــردم و حمایت همه جانبه دولــت از این پروژه، 
تصریح کرد: تلاش می کنیم در جلســه ای با حضور نوبخت، 
ردیــف بودجه ای اختصاصــی برای ثبت جهانــی هورامان 

تصویب کنیم.
علــوی خواســتار توجه به ظرفیت های گردشــگری در 
کردستان شد و افزود: انتظار می رود که در سایه بهره برداری 
از تمامی ظرفیت های گردشــگری در استان، بتوانیم زمینه 

برای توسعه همه جانبه کردستان را فراهم کنیم.
اســماعیل مریوانی، سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی کردســتان نیز در این نشست 
ضمن اشاره به اهمیت ثبت جهانی هورامان و دستاوردهای 
آن برای استان، عنوان کرد: اعتبارات لازم برای حفظ بافت 
تاریخی، معماری سنتی و ارتقای زیرساخت های گردشگری 
در منطقه هورامان باید تأمین شــود و پیگیری های لازم در 
این خصوص با همکاری اســتان های کردستان و کرمانشاه 

صورت پذیرد.
مریوانــی ادامه داد: بــرای این منظــور، اداره کل تمام 
تلاش و تــوان خود را بکار خواهد بســت و از کلیه ادارات 
و ســازمان های دولتی و حتی فعــالان بخش خصوصی هم 

انتظار همکاری و همراهی داریم.
پویا طالب نیا، مدیر پایگاه منظر تاریخی فرهنگی هورامان 
نیز ضمن ارائه گزارشی از اقدامات و فعالیت های انجام شده 
در مورد تکمیل و ارســال پرونده ثبــت جهانی هورامان به 
یونســکو، اذعان کرد: تحقــق این امر مهــم )ثبت جهانی 
هورامان( فواید و دســتاوردهای فراوانــی را در زمینه های 
مختلف فرهنگی، اقتصادی، گردشــگری و بســیاری موارد 
دیگر برای اســتان های کردستان و کرمانشاه به دنبال دارد 

که می طلبد اقدامات لازم به این منظور صورت گیرد.

خبــر

در نه ماهه سال جاری صورت گرفته است؛
بیش از 100 فعالیت فرهنگی 
در حوزه احیا و تعادل بخشی

به منظور فرهنگ سازی در  سپهرغرب، گروه خبر: 
زمینه مصرف هوشــمندانه آب و رعایت کامل اصل 
صرفه جویی، بیــش از 100 فعالیت فرهنگی در حوزه 
احیا و تعادل بخشی آب های زیرزمینی در سال جاری 

انجام شده است.
عرفان مؤمن  پور موضــوع کمبود آب و لزوم صرفه جویی 
در مصــرف را مطرح و اظهار کرد: اســتفاده از ظرفیت های 
فرهنگی می توانــد زمینه های مثبتی را در شــکل دهی به 
عملکرد متناسب در حوزه های احیا و تعادل بخشی آب های 
زیرزمینی ایجاد کند و جامعه را به ســوی صرفه جویی سوق 

دهد.
وی بــا بیان اینکــه ترویج فرهنگ مدیریــت مصرف و 
صرفه جویــی آب مســتلزم کار فرهنگی اســت، ادامه داد: 
به منظــور ایجاد باور ملی و افزایش آگاهی در زمینه مصرف 
هوشــمندانه آب و رعایت کامل اصــل صرفه جویی بیش از 
100 فعالیت فرهنگی در حوزه احیا و تعادل بخشی آب های 
زیرزمینی در 9 ماهه نخست سال جاری صورت گرفته است.

مؤمن پور با اشــاره به اینکه بحران آب های زیرزمینی در 
حال گســترش اســت، تصریح کرد: اقدامات فرهنگی نظیر 
برگزاری کارگاه های آموزشــی گســترش سواد آبی، اجرای 
طرح های داناب و انســان و محیط زیست، انعقاد تفاهم نامه 
بــا آموزش وپــرورش و ســازمان تبلیغات اســلامی، تولید 
محتوای آموزشــی، تهیــه و توزیع اقــلام فرهنگی و موارد 
دیگر در راســتای مدیریت مصرف آب در حوزه طرح احیا و 

تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی، انجام گرفته است.
معــاون حفاظــت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای 
کردســتان، افزود: بیش از 65 درصد از مصارف آب اســتان 
را منابع آب زیرزمینی تأمین می کند و ناپایداری این منابع 
از منظر کمیت و کیفیت، معضلات جدی را برای این منابع 
ارزشــمند و حیاتی رقم می زند و اگر این میزان برداشت از 
منابع آبی تداوم داشــته باشــد، می بایست در آینده تبعات 

اجتماعی و زیست محیطی قابل توجهی را شاهد باشیم.
وی ضمن اشــاره به اینکه بی شک گام نخست مدیریت 
بحران، پذیرش آن اســت، خاطرنشــان کــرد: طرح احیا و 
تعادل بخشــی آب های زیرزمینی در اســتان کردســتان با 
11 پــروژه تعریف شــده که با اقدامات عملــی و هم افزایی 
بخش های مرتبط با حفــظ و نگهداری از منابع آب، پنجره 
جدیدی را برای حرکتی گســترده در بازگرداندن پایداری و 

تعادل بخشی به این منابع گشوده است.

خبــر
وعده هایی که رنگ اجرا نمی بینند؛

سرنوشتمبهممنطقهآزادبانهومریوان
زیرساخت هایی که وجود ندارند

ســپهرغرب، گروه خبر: سال ها از مطرح شدن 
پرونده تبدیــل بانه و مریوان بــه منطقه آزادی 
تجاری می گذرد اما همچنان سرنوشــت آن مبهم 
بــوده و روایت ها در خصوص آینــده طرح کاملًا 

متناقض است.
کردستان یکی از اســتان های مرزی کشور است که 
با اقلیم کردســتان عــراق بیــش از 200 کیلومتر مرز 
مشــترک دارد و باوجود این ظرفیت بسیار خوب، اما در 
شاخص های مختلف اقتصادی همواره یکی از استان های 

محروم و کم برخوردار در کشور محسوب می شود.
هرچند در زمان دولت احمدی نژاد مرز باشــماق به عنوان 
یک مرز رسمی معرفی و در ادامه نیز ترانزیتی شد و آمارهای 
اعلام شده، حاکی است که امروز مرز نخست کشور در ارتباط با 
اقلیم کردستان عراق به شمار می رود، اما متأسفانه به دلیل بی 
تدبیری های مسؤولان و نبود چشم انداز مشخص، از این ظرفیت 

به خوبی استفاده نشده است.
آمارهای رسمی و غیررســمی حاکی است که امروز 
علاوه بر 100 درصد شــاغلان در مرزهای کردســتان، 
شمار بسیاری از مردم دیگر نقاط استان و حتی افرادی 
خارج از کردستان مشغول به کوله بری هستند که البته 
سود اصلی این کار نیز مســتقیم در جیب افراد دلال و 

واسطه قرار می گیرد.
بررسی وضعیت شاخص های مرتبط با بیکاری و اشتغال 
در استان کردستان نشــان می دهد که در یک دهه اخیر 
همواره کردستان جزء پنج استان بیکار در کشور قرار داشته 
و تمامی وعده های مسؤولان و مدیران در خصوص تعیین 

تکلیف این وضعیت نیز عملی نشده است.
ایجاد یک منطقه آزاد تجاری سال ها است که به یک 
دغدغه مهم برای مردم کردستان تبدیل شده و متأسفانه 
در این میان، مسؤولان دولتی و نمایندگان فعلی و قبلی 
مردم اســتان در مجلس شورای اســلامی نیز به دنبال 
شــوهای تبلیغاتی خود از این مطالبه، بهره برداری های 
سیاســی و جناحــی می کنند و البتــه در عالم واقعیت 

خبری از عملیاتی شدن آن در میان نبوده و نیست.
     وعده هــای تصویب منطقــه آزاد بانه و 

مریوان ادامه دارد
دولــت تدبیر و امیــد بعــد از روی کار آمدن، یکی 
از اولویت هــای خــود را ایجاد منطقــه آزاد تجاری در 
کردســتان قرار داد و در این میــان بعد از بارها وعده و 
وعید، همچنان خبری از ایجــاد منطقه آزاد تجاری در 

کردستان نیست.
وعده های عملیاتی نشــده در خصوص ایجاد منطقه 
آزاد تجاری در کردســتان همچنان ادامه دارد و حداقل 

در چهار ســال اخیر یک بار از سوی عبدالمحمد زاهدی، 
اســتاندار ســابق و یک بار هم از ســوی بهمن مرادنیا، 
اســتاندار فعلی کردســتان تصویب شــدن منطقه آزاد 
تجــاری بانه و مریوان به مردم کردســتان تبریک گفته 

شده است.
چهارم آبان ماه سال 94 و به دنبال طرح منطقه آزاد 
تجاری در بانه و مریوان و هشــت منطقه دیگر کشــور 
در مجلس شــورای اســلامی و بعد از طرح چندین باره 
در صحن و کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 

بالاخره این طرح به تصویب رسید.
با ارســال طــرح بــه شــورای نگهبان، این شــورا 
مصوبــه مجلــس را نپذیرفت و آن را رد کــرد و بعد از 
کش وقوس هــای فراوان بار دیگر این طــرح در آبان ماه 
سال جاری در مجلس شورای اسلامی در صحن، مطرح 
شــده و این بار هم با اصلاح نظرات اعلام شــده از سوی 

شورای نگهبان به تصویب رسید.
محســن بیگلری، نماینده مردم شهرستان های سقز 
و بانه در مجلس شورای اســلامی در خصوص وضعیت 
مصوبه تبدیل بانه و مریوان به منطقه آزاد تجاری، گفت: 
برای نخستین بار این طرح در مجلس نهم مطرح شد و 
بعد از کش وقوس های فراوان بالاخره در روزهای پایانی 
آبان ماه در صحن مجلس شورای اسلامی مطرح و با رأی 

خوبی به تصویب رسید.
     آینده منطقه آزاد بانه و مریوان همچنان 

مبهم است
وی بــا اظهار امیــدواری در خصــوص تأیید مصوبه 
مجلس شــورای اسلامی از سوی شورای نگهبان، عنوان 
کرد: بعــد از تأیید این مصوبه دولت نیز در نخســتین 
فرصــت این مصوبه را ابــلاغ و درنهایت کارهای اجرائی 
برای دنبال کردن موضوع در اســتان کردستان و دیگر 

استان های کشور در خصوص این مصوبه آغاز می شود.
درحالی که محســن بیگلری با امیدواری در خصوص 
آینده منطقه آزاد تجــاری بانه و مریوان و هفت منطقه 
آزاد تجاری دیگر در کشــور با امیدواری سخن می گوید 
که برآیند روشــنی در خصوص آینده این مهم در میان 
نیســت و مخالفت های جدی و گســترده ای از ســوی 
کارشناسان و حتی یکی دو وزارتخانه در خصوص آن در 
گذشته نیز مطرح بوده و همچنان امروز نیز مطرح است.

از ســوی دیگــر ذکر ایــن نکته ضروری اســت که 
متأســفانه در حال حاضر زیرساخت های اولیه و ابتدایی 
نیز در خصوص اجرائی کردن داستان منطقه آزاد تجاری 
بانــه و مریوان فراهم نشده اســت و در صورت ابلاغ این 
مصوبه نیز نمی توان به وضعیت و روند اجرائی کردن آن 

امید چندانی داشت.
نماینده مردم شهرســتان های مریوان و سروآباد در 
مجلس شــورای اسلامی در پاســخ به این سؤال که به 
چه میزان زیرســاخت ها برای اجرائی کردن منطقه آزاد 
بانه و مریوان فراهم اســت، عنوان کرد: یکی از نیازهای 
اصلی این مهم جاده دسترسی است که مسؤولان استان 
و کشور قول داده اند تا سال آینده جاده سنندج- مریوان 

به بهره برداری برسد.
داســتان جاده های ارتباطی در استان و پایین بودن 
شاخص های کردســتان در این بخش بر کسی پوشیده 
نیست و در حالی این نماینده مردم از عملی شدن وعده 
مسؤولان برای بهره برداری از این طرح خبر می دهند که 
متأسفانه نه تنها جاده سنندج- مریوان، که شمار دیگری 
از پروژه های راه ســازی در سنندج چه بین شهری و چه 
بین استانی سال ها اســت که در دست اجرا هستند اما 

خبری از بهره برداری از آن ها در میان نیست.
بر اساس شاخص های اعلام شده از سوی وزارت راه و 
شهرسازی کردستان در حوزه بهره مندی از راه آسفالت 
روستایی و آزادراه، با اختلاف شدید آخرین استان کشور 
بوده و عمر شــماری از پروژه های راه سازی در کردستان 

بیش از سه دهه است.
منصور مرادی، نماینده مریوان و سروآباد در مجلس 
شورای اسلامی به مزیت های خوب اجرائی کردن منطقه 
آزاد بانه و مریوان اشــاره کرد و گفــت: در همین حال 
وجود مرز باشــماق به عنوان یکــی از مزیت های خوب 
برای تســریع در اجرائی کردن منطقه آزاد بانه و مریوان 
به شــمار می رود و به همین دلیل انتظار می رود که این 

مهم هر چه سریع تر محقق شود.
به گزارش خبرگزاری مهــر؛ نکته مبهم در خصوص 
آینده منطقه آزاد تجاری بانــه و مریوان به بهره برداری 
جریان های سیاســی و همچنین نماینــدگان مردم در 
مجلس شــورای اســلامی برمی گردد که به جای دنبال 
کردن آن برای توســعه پایدار در کردســتان بیشتر به 
یک شــوی تبلیغاتی برای بهره برداری شــخصی تبدیل 
شده اســت و متأســفانه این روند از ســوی مســؤولان 
دولتی و نماینــدگان مجلس هم به صورت موازی دنبال 

و پیگیری می شود.
بدون شــک تبدیل بانه و مریوان به منطقه آزاد تجاری 
و در صورت داشــتن چشم انداز مشخص می توان به موتور 
توسعه پایدار کردستان تبدیل شود و به همین دلیل است 
که مردم انتظار دارند تا مسؤولان به دور از بهره برداری های 
سیاسی و جناحی به فکر دنبال کردن آن به عنوان یکی از 

نیازها و مطالبات جدی کردستان باشند.

مدیرکل استاندارد استان ایلام خبر داد:

غیراستاندارد بودن عمده وسایل 
شهربازی های استان

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل اســتاندارد 
وســایل شهربازی های  عمده  گفت:  ایلام  استان 

استان غیراستاندارد هستند.
مهناز همتی اظهار کرد: بیشــترین مشــکل وسایل 
تفریحی و بازی در زمینه اســتاندارد متوجه پارک های 
بازی دولتی و مهدکودک ها بــوده به نوعی که عمده این 

وسایل غیراستاندارد هستند.
وی افزود: شهربازی های اســتان، در طول سال و بر 
اساس برنامه زمان بندی مشــخص، توسط شرکت های 
بازرسی تأیید صلاحیت شده سازمان ملی استاندارد مورد 

بازرسی فنی و ایمنی قرار می گیرند.
مدیرکل اســتاندارد استان ایلام با اشاره به 49 پارک 
بازی شهرداری ها با 273 تجهیز بازی، عنوان کرد: تمام 
نواقــص این پارک های بازی به شــهرداری ها برای رفع 
مشــکلات، اعلام شده اســت که تاکنون شهرداری ها در 

زمینه استاندارد سازی وسایل بازی اقدام نکرده اند.

همتــی افزود: تاکنون شــهرداری ها توجه چندانی 
به این موضوع نداشــته و همچنــان برای این مهم به 
عنوان معضلی اساســی تدبیر خاصی اندیشیده نشده 

است.
وی در پایان از همشهریان خواست، در زمان استفاده 
از دستگاه ها و تجهیزات بازی مستقر در شهر بازی ها از 
وجود گواهی بازرســی استاندارد، اطمینان حاصل کرده 
و بدون مشــاهده گواهی های بازرسی استاندارد، از این 
تجهیزات استفاده نکنند و این گونه موارد را به اداره کل 

استاندارد استان مرکزی اطلاع رسانی کنند.


